
 آنقــدر خــوب کار کــرد تــا هیچ حــرف و حدیثی برای المپیکی  شــدن و تاریخ ســازی اش 
باقــی نمانــد. ســجاد گنــج زاده بــا درخشــش در المپیک 2021 توکیو و کســب ســکوی 
قهرمانــی در ایــن آوردگاه بــزرگ، تنهــا طلایــی تاریــخ کاراتــه در ایــن میــدان بــزرگ لقب 
گرفــت. ســتاره ای کــه حتــی بعــد از تاریخ ســازی در بازی هــای المپیــک، معتقد اســت 
کید روی ماندگاری در گردونه قهرمانی، همچنان به دنبال رکوردشکنی در  آرزوهای او در دنیای قهرمانی سقف ندارد. گنج زاده با تأ
کاراته جهان اســت. گنج زاده برای بازی های آســیایی هانگژو و درخشــش در این رویداد بزرگ نیز برنامه دارد.  او اگرچه خود را ســرباز 
ورزش ایران می داند اما از بی توجهی ها و خلف وعده مســئولان ورزش کشــور نیز در مســیر ســخت و دشــوار رســیدن به ســکوی 
قهرمانی در بازی های آســیایی 2022 گلایه  دارد. به همین بهانه با او همکلام می شــویم تا شــرایط روز ملی پوش طلایی و تاریخ ســاز 

کاراته ایران را از زبان خودش بشنویم.

الفبــای کاراتــه را از چــه ســالی، در کــدام 
اســتادانی  چــه  نظــر  تحــت  و  باشــگاه 

آموختی؟
از 10 ســالگی زیــر نظــر اســتاد  را  کاراتــه 

جنگجــو در زادگاهــم اسلامشــهر و در 
باشگاه مصطفی خمینی این شهرستان 
آغاز کردم. تا رســیدن به کمربند مشــکی 
تحت نظر استاد جنگنجو بودم، اما بعد 

از آن با برادر بزرگترم و یک تعداد دیگری 
از دوســتان مان جدا شــدیم و مســتقل 
تمرینات مــان را زیــر نظــر بــرادرم دنبــال 
کردیــم. یــک مدتــی کــه مســتقل تمرین 
کردیــم، دکتــر رضاخــوش ســیما را پیــدا 
کردیم که اســتاد بــزرگ و توانمندی بود. 
به همین دلیل تحت نظر او قرار گرفتیم 

و فعالیت کاراته را آنجا پیگیر شدیم.

بــه جــز کاراتــه علاقــه  بــه رشــته دیگــری 
هم داری؟

یادم هست 12، 13 سال داشتم که محله 
مــا یک برنامه اســتعدادیابی بســکتبال 
گذاشــته بودنــد. مــن هــم چــون علاقــه 
داشــتم بــه ورزش رفتــم و تســت دادم 
 در تســت بســکتبال هــم قبول 

ً
و اتفاقــا

شدم. بعد چون به بسکتبال هم علاقه 
داشــتم در تیمــی کــه تشــکیل دادنــد، 
ثابــت بــازی می کردم. البتــه همزمان هم 
کار می کــردم و هــم بســکتبال.  کاراتــه 
ولی یک مقدار که گذشــت، وقتی فشــار 
تمرینــات کاراتــه زیــاد شــد و مســابقات 
هــم ســنگین بــود، دیگــر نمی توانســتم 
بســکتبال هــم تمریــن کنــم. بــه همین 
دلیل قید بســکتبال را زدم و روی کاراته 
متمرکز شدم. البته مطمئنم چون اراده 
قــوی در کار و زندگــی ام دارم، هــر رشــته 
ورزشــی دیگری هــم می رفتم مثل کاراته 
در آن هم موفق می شدم. اما از انتخابی 
که کردم راضی ام و حاضر نیستم کاراته را 
با هیچ رشته ورزشی دیگری عوض کنم.

دوره نوجوانی شر و بازیگوش بودی؟
 
ً
اتفاقــا نبــودم.  بازیگوشــی  بچــه  اصــلًا 
برعکــس اینقــدر ســاکت و بــی آزار بــودم 
و ســرم بــه کار خــودم گــرم بــود کــه بیــن 
بچه هــا بــه »بچه مثبت محــل« معروف 

شده بودم.

هنوز هم در اسلامشهر زندگی می کنی؟
بــا افتخــار هنــوز هــم همانجــا در محلــه 
قدیمــی و اسلامشــهر ســاکن هســتیم. 
مــن عاشــق خانــواده، بچــه  محل هــا و 
زادگاهم هســتم. بــه همین دلیل خیلی 
تمایلی نداشتم محل زندگی و سکونتم 

را تغییر دهم.

الگوی ورزشــی ســجاد گنج زاده در دوره 
نوجوانی کدام قهرمان است؟

تــه  ا ر کا ه  ر ســطو ا  » یــف قا آ ئــل  فا ا ر «
کاراتــه بهتریــن و  آذربایجــان و دنیــای 
بزرگتریــن الگــوی ورزشــی مــن بــود کــه 
خیلی به او علاقه داشته و دارم. علاقه ام 
بــه ایــن اســطوره انــدازه ای بــود کــه بعــد 
از موفقیت هایــی کــه در دنیــای کاراتــه 
کســب کــردم، امــروز او که الگــوی دوران 
کودکــی ام بــود، تبدیــل شــده بــه یکــی 
از بهتریــن رفقــای ورزشــی ام کــه ارتبــاط 
بســیار خوبی با هم داریم. ســوای بحث 
فنــی، از نظــر اخلاقــی هــم خیلــی چیزها از 
ایــن مــرد بزرگ یــاد گرفتم کــه زندگی  ام را 
تغییــر داد. چیــزی کــه ما را بیشــتر به هم 
متصل کرده بود، زبان مشترک آذری بود 
که به همین واســطه خیلی راحت با هم 
ارتبــاط می گیریــم و گفت و گــو می کنیــم. 
البته از نظر اخلاقی و منش و راه و رســم 
پهلوانی الگوی ایرانی من جهان پهلوان 
»رسول خادم« است. من ارادت ویژه ای 
بــه آقــا رســول دارم و از او به عنــوان یــک 
الگــوی تمام عیــار پهلوانی، جوانمردی و 
 
ً
مــرام و مردانگــی خیلی چیزها مخصوصا
در دوره ای که کنار این بزرگمرد مشغول 
خدمــت بــه مــردم نیازمنــد در مناطــق 

محروم هستیم آموختم.

اولیــن قهرمانــی و مدالــی کــه در عرصــه 
بین المللی گرفتی را یادت هست؟

کشــور  در  کاراتــه  ســبکی  مســابقات 
مهــم  نمنــت  ر تو لیــن  و ا هنگ کنــگ 
بین المللــی بــود کــه مــن در آن بــا هزینه 
شــخصی حاضــر شــدم. یادم هســت آن 
موقــع پــدرم کــه همیشــه مثل یــک کوه 
پشــتم بوده و حمایتم کرده اســت، یک 
میلیــون و هفتصــد هــزار تومــان هزینــه 
مســابقه و ســفرم را پرداخــت کــرد. آن 
هــزار  هفتصــد  و  میلیــون  یــک  موقــع 
تومــان پــول زیــادی بــود. ولــی پــدرم کــه 
همیشــه و همــه جــوره مشــوق و حامــی 
مــا بود، نگذاشــت خــم به ابرویــم بیاید. 
آنجــا مــن طلا گرفتــم و ایــن اولین مدال 
خوشــرنگ و مرغــوب دوران ورزشــی ام 
بــود کــه خیلــی بــه دلــم چســبید و خیلی 
از اینکه توانســتم پاســخ محبت و لطف 

پدرم را بدهم خوشحال بودم.

حســی کــه بــه اولیــن مــدال بین المللی  
داشــتید بیشــتر بود یا وقتی از ســکوی 

قهرمانی المپیک بالا رفتید؟
شــاید بــرای مــردم و از نــگاه عموم مدال 
مرغوب تریــن  قشــنگ ترین،  المپیــک 
بــرای  ورزشــی  مــدال  شــیرین ترین  و 
قهرمانــان بــه شــمار مــی رود، امــا بــرای 
مــن به عنــوان ورزشــکار اگرچــه مــدال 
المپیــک از لحــاظ ارزشــی انــدازه یک عمر 
عــرق ریختــن و زجر کشــیدن ارزش دارد، 
امــا معتقــدم هــر مدالــی در هــر دوره ای 
قشــنگی، شــیرینی و تلخی های مختص 

دست خدا را در المپیک بالاتر از 
نفوذ عربستانی ها دیدم

سجاد گنج زاده: الگویم پهلوان رسول خادم است

یادم هست 12، 13 سال 
داشتم که محله ما یک 

برنامه استعدادیابی 
بسکتبال گذاشته بودند. 

من هم چون علاقه 
داشتم به ورزش رفتم 
 
ً
و تست دادم و اتفاقا

در تست بسکتبال هم 
قبول شدم

 رضا عباسپور


